
Отговор на питане от Димчо Михалевски – народен представител от ПГ на КБ, 

относно новата политика на Министерство на земеделието и храните, чрез 

изменената Наредба за възлагане на дейности в горските територии – държавна и 

общинска собственост и продажбата на дървесни и недървесни горски продукти. 

 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСЕДАТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН МИХАЛЕВСКИ, 

 

На 16 ноември 2012г. е изменена и допълнена Наредбата за 

условията и реда за възлагане изпълнението на дейности в горските 

територии – държавна и общинска собственост и за ползването на 

дървесина и недървесни горски продукти, приета с Постановление 

на Министерски съвет от 24 ноември 2011 г. 

С нея се регламентират дейностите в горските територии, реда 

и условия за тяхното извършване. Изпълнението им е от широко 

обществено значение, поради ролята на българските гори и 

горските територии за населението на страната и за свързания с 

горите бизнес. Наредбата бе приета, за да се отговори на 

обществените очаквания за подобряване регулацията във 

взаимоотношенията между държавата и общините като 

собственици на горски територии от една страна, и от друга – на 

българските предприемачи, извършващи дейности в горите.  

Практиката по прилагане на наредбата от влизането й в сила 

до настоящия момент наложи необходимостта от внасяне на 

изменения и допълнения, за да бъдат разширени възможностите за 

провеждане на процедурите за ползване на дървесина и възлагане на 

дейности в горските територии. Необходими бяха промени в посока 



облекчаване на режима за кандидатстване, намаляване на 

административната тежест за кандидатите за изпълнители, както и за 

постигане на по-голяма прозрачност на процедурите. 

Проектът на Постановление за изменение на наредбата бе 

подложен на широк обществен дебат и задълбочено обсъждане с 

представители на всички заинтересовани страни и браншови 

организации в сектора. Постигнат бе консенсус по предложените 

текстове. Проектът бе публикуван за обществено обсъждане на 

интернет страницата на Министерството на земеделието и храните, с 

цел всеки заинтересован да изложи мнение. 

С изменението на наредбата се прави стъпка към по-добро 

осигуряване на потребностите на вътрешния пазар. Бяха предвидени 

достатъчно възможности, чрез които българските фирми да участват 

в облекчени и прозрачни процедури за възлагане изпълнението на 

дейности в горските територии или за закупуване на дървесина и 

недървесни горски продукти. Определен бе и облекчен ред, по който 

гражданите да закупуват дървесина за лична употреба. Направените 

изменения отговарят на обществения интерес и на очакванията на 

българските граждани и фирми, които ползват дървесина или 

извършват дейности в горските територии, като регулират по нов 

начин и отношенията между държавата, като собственик на гори, и 

българския бизнес. 

С направените промени се налагат норми, които въвеждат 

участието на браншовите организации и представители на фирмите в 

сектора в консултации за формирането на държавната политика в 

областта на горското стопанство. Промените са насочени също към 



определяне на режим за кандидатстване и осигуряване на дървесина 

на местните търговци с цел осигуряване на работни места в малките 

населени места. 

Много съществена част от измененията е определянето на две 

основни тръжни сесии за продажба на дървесина и възлагане на 

дейности, като се съблюдават принципите за публичност, 

прозрачност и предвидимост при провеждане на процедурите. Едно 

от изискванията на представителите на браншовите организации в 

горския сектор бе именно да има предвидимост и планираност на 

процедурите. Целта беше да се определят периоди от годината, 

свързани и с технологичната специфика на дейностите в горските 

територии и добивът на дървесина.  

Както знаете, през есента са приети и одобрени годишните 

планове за ползване на дървесина за следващата година на 

държавните предприятия.  Обосновано е да се проведат процедури в 

зимния период, в който поради тежките условия дейностите на терен 

трудно се изпълняват и бизнесът има свободен ресурс за подготовка 

на документи и участие в процедури.  Същевременно по този начин 

се сключват договори и се предвиждат дейности, обезпечаващи 

заетост непосредствено след започване на годината. Така се 

гарантира периодичен и сигурен приход за предприятията и 

същевременно заетост на фирмите в сектора.  

Следващата тръжна сесия се предвижда през пролетта на 

2013г. с цел осигуряване на заетост през летния период. С това се 

постига същевременно и сигурна продажба и отдаване на дейности 



на по-голямата част от годишните планове и не се допуска 

разпокъсано обявяване на процедури по всяко време на годината. 

Друга съществена промяна, като обща философия, е 

завишаване на гаранциите за участие на кандидатите в процедурите. 

Практиката досега показва, че ниските гаранции позволяват 

участието на кандидати, за които е приемливо да загубят гаранцията 

за участие, поради незначителната й понякога стойност. По този 

начин може напълно да осуетят сключването на договор или 

умишлено да завишат неимоверно много цените, като след това 

откажат да сключат договор и поставят в затруднено положение 

останалите кандидати. Тъй като работната група по проекта 

включваше широк кръг представители на браншови организации, 

такова е и тяхното искане. 

Съществени са и промените, отнасящи се до сключване на 

дългосрочни договори за продажба или за отдаване на дейности. 

Досега имаше ограничение във вида процедури, който водеше до 

недоволство от страна на представителите на браншовите 

организации. С новите текстове се предвижда възможност както за 

конкурс, така и за провеждане на търг. Конкурсът не е задължително 

да бъде в комплекс с други дейности. При конкурсите са въведени 

условия и изисквания за кандидатите, които да могат да гарантират 

дългосрочност и предвидимост на планираните инвестиции за 

бизнеса. 

Направена е и промяна в нормите, отнасящи се до участието и 

ползването на подизпълнители. С цел гарантиране на конкурентното 

начало, при пряко договаряне няма да се допуска използването на 



подизпълнители. Поради спецификата на дейностите в горските 

територии, възлагането им мотивирано е изключено от приложното 

поле на Закона за обществените поръчки и се прилагат нормите на 

специален нормативен акт.  Целта е от една страна да се спазят 

европейските изисквания за публичност, прозрачност и защита на 

конкуренцията, а от друга - да се обхванат хипотезите, възникващи 

при тези специфични дейности. Затова е възприет различен подход 

по отношение на подизпълнителите. Те не следва да се декларират 

предварително и режимът на смяната им е по-облекчен. При 

изпълнение на дейности в горски територии, освен документи, 

доказващи финансовата и техническа обезпеченост, се изисква и 

лиценз, издаден съгласно процедура по Закона за горите. 

Наредбата на практика урежда прилагането на разпоредбите 

на Закона за горите, каквато е всъщност функцията й по смисъла на 

Закона за нормативните актове. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО. 



Отговор на въпрос от Димчо Михалевски – народен представител от ПГ на 

КБ, относно причините за отнемането на правата за дейността на ловната 

дружинка село Полковник Серафимово, общ. Смолян и са прехвърлени на ловна 

дружинка в кв. Устово, гр. Смолян. 

 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСЕДАТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН МИХАЛЕВСКИ, 

 

С моя  заповед от 19 ноември 2010 г. е отменена заповедта  

от 26 юни 2008 г. на председателя на Държавна агенция по 

горите, за промяна на наименованието на ловностопански район 

„Полковник Серафимово” в ловностопански район „Устово”. 

Същата заповед е обжалвана във Върховния административен 

съд от Ловно рибарско сдружение „Мадан”. С Определение от 6 

декември 2011 г. на Върховния административен съд – Петчленен 

състав, е оставена без разглеждане жалбата на Ловно рибарско 

сдружение „Мадан”, като остава в сила заповедта на министъра 

на земеделието и храните от 19 ноември 2010 г.  

Върховния административен съд е сезиран и по извънредния 

способ с искане за отмяна на влязло в сила съдебно решение, като 

съдът потвърждава предходните съдебни актове и Заповедта  

ОКОНЧАТЕЛНО придобива статут на стабилен акт.  

Следва да се има предвид, че при упражняване фукциите си 

по Закона за лова и опазване на дивеча по организация на ловната 

площ, управлението на ловното стопанство и контрола по 

стопанисването на дивеча, министърът на земеделието и храните 

действа като представител на държавата в качеството и на 



собственик на дивеча по чл. 2 от ЗЛОД. Определянето на 

границите на ловностопанските райони съставлява „дейност по 

организацията на ловната площ” по см. на чл. 4 от ЗЛОД. 

Предвид горното издадените заповеди, с които се определят 

и/или изменят границите на ловностопанските райони имат 

организационно и вътрешноведомствено значение, от тях 

възникват задължения само за подчинените на министъра на 

земеделието и храните структури да организират стопанисването 

и опазването на дивеча в ловностопанските райони, включително 

и чрез сключване на договори с ловнорибарските сдружения за 

стопанисване на дивеча, но не засягат пряко правата и 

интересите на тези сдружения. 

В този смисъл е и Тълкувателно постановление № 2/2007 г. 

на Общо събрание на ВАС.  

Като последица от влизането в сила на заповедта от 19 

ноември 2010 г. директора на Държавно горско стопанство 

„Смилян”, изпраща до Ловно рибарско сдружение „Мадан” 

уведомително писмо на 9 декември 2011 г. за частично 

прекратяване на договор от 9 октомври 2009 г. между Държавно 

горско стопанство „Смилян” и Ловно рибарско сдружение 

„Мадан” в частта на ловностопански район „Полковник 

Серафимово”.  

Образувано е гражд. дело № 2041/2011 год. по описа на 

Смолянски районен съд, на основание предявен от Ловно 

рибарско сдружение „Мадан“, гр. Мадан иск за признаване за 

установено по отношение на Държавно горско стопанство с. 
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Смилян, че Договор № 920/09.10.2009 г. за стопанисване и 

ползване на дивеча в частта му „Ловностопански район с. 

Полковник Серафимово“ не е прекратен. 

Имайки предвид гореизложеното, до окончателното 

решаване на съдебния спор пред Смолянски районен съд, 

Изпълнителна агенция по горите, не следва да предприема 

каквито и да е действия. Що се отнася до решаване на 

възникналия проблем с членството на ловците от бившата ловна 

дружина „Полковник Серафимово” Ви информирам, че 

проблемът е организационен и следва да бъде решен със 

сътрудничеството и разбирателството между двете ловни 

сдружения. 

С Декларация, прочетена на Общото събрание на 

Сдружение на ловците и риболовците „Ловно-рибарско 

сдружение „Сокол – град Смолян“ на 31.05.2012 г. е заявено 

желанието да се приемат ловци от Ловнорибарска дружина 

„Полковник Серафимово“. 

В тази връзка са проведени множество срещи, на които 

лично съм присъствал, с цел решаване на проблема, но от страна 

на ловна дружина „Полковник Серафимово” до момента липсва 

желание за консенсус. 

  

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 

 

 

 

 

 

 

 



 

ДОПЪЛНИТЕЛНА ИНФОРМАЦИЯ: 

 

След влизане в сила на определенията на съда на 1 юни 2012 

г. се сключва Анекс № 2 към Договор № 928 от 1 декември 2009 

г. между Териториално предприятие Държавно горско стопанство 

- Смилян и Сдружение на ловците и риболовците „Ловно 

рибарско дружество Сокол”, гр. Смолян, с което се предоставя 

стопанисването и ползването на дивеча в ловностопански район 

„Устово”. 

 
 



Отговор на питане от Димчо Михалевски   - народен представител от ПГ на КБ,  

относно изменение в политиката на Министерство на земеделието и храните за 

осигуряване на модерно, ефективно и достъпно напояване на земеделски площи и 

бъдещи параметри на тази политика. 

 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСЕДАТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН МИХАЛЕВСКИ, 

 

Основополагащ документ за политиката по реализиране на 

модерно напояване в Република България е приетата на 21 

ноември 2012г.  Национална стратегия за управление и развитие 

на водния сектор. 

Стратегията е разработена във връзка с изискванията на чл. 

151 от Закона за водите. Целите и решенията, които тя поставя 

като основа на дългосрочната политика за развитие на водния 

сектор са: 

 - засилване ролята на държавата при управлението, 

координацията и контрола на най-важните водностопански 

съоръжения,  

 - ясно разграничение за собственост, оператори и контрол 

на язовирите,  

 - регулация на всички цени във водния сектор при спазване 

на принципа „един оператор - едни цени”, 

  - елиминиране на безстопанствеността и въвеждане на 

изискване всяко съоръжение да има оператор за поддръжка,  

 - повишаване нивото на солидарност между население и 

бизнес и осигуряване на адекватния им принос при 

възстановяване на разходите за водни услуги и изпълнението на 

необходимите мерки за подобряване на състоянието на водите, 



 -  координация на информационните потоци, относно 

всички съоръжения в четирите подсектора и на междусекторните 

приоритети за финансиране от едно министерство,  

 - следване на точна йерархическа последователност и 

координиране на плановите документи и др. 

Стратегическото планиране на развитието на отделните 

водностопански отрасли ще се осъществява при следната 

йерархия на плановите документи: 

 Национална стратегия за управление и развитие на водния 

сектор; 

 Стратегия за управление на отрасъл „Водоснабдяване и 

канализация”; Стратегия за управление на отрасъл 

„Хидроенергетика”; Стратегия за управление на отрасъл 

„Хидромелиорации”; Стратегия за управление на отрасъл 

„Защитата от вредното въздействие на водите”; 

 План за развитие на инфраструктурата във водния сектор; 

Министерството на земеделието и храните управлява 

публичната държавна собственост в сектор „Хидромелиорации” 

и „Защита от вредното въздействие на водите”. Един от 

основните ангажименти на Министерството ще бъде свързан с 

разработването на Стратегия за развитие на отрасъл 

„Хидромелиорации”, както и изготвяне на интегриран План за 

развитие на водната инфраструктура за сектора. 

Хидромелиоративният фонд, посредством, който се 

извършва услугата доставка на вода за напояване на територията на 

Република България, обхваща значителен брой най - разнообразни 

съоръжения. В по-голямата си част тези съоръжения са 

изграждани през 60-те и 70-те години на миналия век и 



вследствие на продължителна експлоатация са силно 

амортизирани, разрушени и подложени на непрекъснато 

разграбване.  

Вследствие, лошото физическо състояние и влошената 

функционалност на хидромелиоративните системи и съоръжения, 

доставката на вода за напояване се осъществява с големи загуби, а в 

някои региони е невъзможна.  

Ниската ефективност на изградения хидромелиоративен 

фонд се обуславя и от много други фактори - несъответствие 

между параметрите на изградените напоителни системи и 

сегашното им използване  в условия на дребно и разпокъсано 

земеползване, ниския процент на използваемост, наличие на 

системи, изградени по технологии за напояване с увеличени 

загуби на вода, наличие на енергоемки системи, при които се 

формира висока цена на водата и др. 

След приемането на Националната стратегия за 

управление и развитие на водния сектор, както за отраслите 

„Водоснабдяване и канализация” и „Хидроенергетика”, така и за 

отрасъл „Хидромелиорации” основните цели, които се поставят 

са - гарантираното осигуряване на вода за населението и бизнеса 

в условията на промени на климата, запазване и подобряване 

състоянието на повърхностните и подземните води и подобряване 

на ефективността при интегрираното управление на водата като 

стопански ресурс. 

За реализиране на нова политика в областта на 

хидромелиорациите представители на Министерство на 

земеделието и храните провеждат срещи с експерти от 

Световната банка за предоставяне на експертна техническа 

помощ по Програмата за развитие на селските райони. 



Обсъждани са следните основни приоритети за 

преструктуриране на сектора: 

- на първо място - оценка на хидромелиоративния фонд 

–  техническо и технологично състояние на съоръженията; 

- на второ място – план за следващите 8 години за 

рехабилитация на съоръженията при внимателна преценка къде 

ще се вложат средствата; 

- на трето място – оценка на нуждите на 

водоползвателите – доколко земеделските производители са 

готови да отглеждат поливни култури и да плащат за напояване, 

както и готови ли са да съфинансират изграждане и ремонт на 

поливни съоръжения.  

Вследствие на проведените дискусии са набелязяни 

следните опорни точки при изготвянето на Стратегия за 

развитие на поливното земеделие в България: 

1. Изготвяне на предложение за усъвършенстване на 

административната структура за управление и контрол на 

хидромелиорациите в България; 

2. Цялостна инвентаризация на хидромелиоративните 

съоръжения с оценка на състоянието и определяне на обхвата на 

всяко напоително съоръжение; 

3. Предложение за подобряване състоянието на 

съществуващата хидромелиоративна мрежа, определяне на 

източниците на финансиране и техния размер. 

4. Предложения за създаване на нови хидромелиоративни 

съоръжения и възможни източници на финансиране. 

5. Предложения за законодателни промени, гарантиращи 

изпълнението на описаните политики. 



Уточнено е, че след включване на Програмата за развитие 

на селските райони в Меморандума за партньорство със 

Световната банка за 2013 г. ще бъде изготвено техническо 

задание за изготвяне на Стратегия на две нива – стратегическо и 

оперативно. 

На стратегическо ниво ще бъдат решени следните 

въпроси: 

- Устойчиво земеползване, съгласно изискванията на 

Европейския съюз и Общата селскостопанска политика; 

- Подготовка на мерките от новия програмен период на Общата 

селскостопанска политика – 2014-2020 г. 

На оперативно ниво ще бъдат решени следните 

въпроси: 

- Идентифициране на потенциал за институционално и 

нормативно коригиране; 

- Разработване на пилотни проекти за европейско и национално 

финансиране. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО  
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 Отговор въпрос от Алиосман Имамов и Муса Палев относно появилите се сигнали 

за рекет и корупция в Регионалната дирекция по горите в гр. Благоевград, спрямо 

дървопреработвателни фирми  и ползватели на дърва за огрев. 

 

 УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСЕДАТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДА ИМАМОВ И ПАЛЕВ, 

 

Сигнал по поставения от Вас въпрос е постъпил в 

Министерство на земеделието и храните и в Изпълнителна 

агенция по горите от г-н Веселин Камбуров. Сигналът е изпратен 

от него и до Парламентарната комисия по земеделие и гори, 

Министър-председателя на Република България, Окръжната 

прокуратура гр. Благоевград, Районната прокуратура гр. Гоце 

Делчев и Областната дирекция на МВР гр. Благоевград, като е 

публикуван и в един от местните вестници. 

По твърденията в сигнала е извършена проверка от 

служители на Изпълнителната агенция по горите и е проведена 

среща с г-н Камбуров. Въз основа на резултатите от проверката, 

събраните писмени документи и информация, могат да направя 

следните обобщения: 

 Проверката в склада на фирма „Върбица лес груп” ЕООД 

в гр. Г. Делчев, за която сигнализира г-н Камбуров, е извършена в 

резултат на установени преди това данни за евентуално 

нарушение, свързано с незаконно експедиране на дървесина с 

превозен билет, издаден от същия склад. Не се потвърждават 

твърденията на г-н Камбуров, че директорът на Районна 

дирекция по горите, гр. Благоевград инж. Иван Гергов е 

пристигнал в склада късно вечерта, без други служители на 
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дирекцията. Първи на място пристигат други трима служители, 

които осъществяват среща с г-н Камбуров в интервала между 

17,30 и 18,00 часа. Тъй като пред тях г-н Камбуров заявява, че в 

момента няма ключ от офиса, а дневникът на склада и кочаните с 

превозни билети не са у него, служителите са принудени да чакат 

повече от два часа, докато бъде отворен офиса и им бъдат 

представени част от необходимите документи за проверката. 

Останалите документи са представени няколко дни по-късно в 

РДГ гр. Благоевград. 

 Тъй като по време на проверката са установени данни за 

извършени нарушения на Закона за горите, които са наложили 

допълнителна проверка на документите, в т.ч. и на 

непредставените, служителите на РДГ са съставили констативен 

протокол, с който са задържали наличните документи и който е 

подписан от г-н Камбуров без забележки или възражения.  

 Последващите проверки на документите са показали, че 

освен нередовно водене на дневника на фирма „Върбица лес 

груп” ЕООД, са налице и други нарушения. Основното 

нарушение е значително по-малкото количество на постъпилата в 

обекта дървесина спрямо експедираната – над 4 000 куб. м. 

разлика. Съмненията за злоупотреби се засилват и от факта, че 

част от подлежащите на отчитане екземпляри на превозни билети 

за експедираната от склада дървесина неправомерно са 

попълвани допълнително с молив. Това означава, че данните за 

количествата експедирана дървесина и нейните получатели може 

да не са достоверни. За установените административни 

нарушения на фирмата е съставен акт за установяване на 
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административно нарушение. Материалите, съдържащи данни за 

евентуални престъпления, са изпратени до органите на 

Прокуратурата с писмо на РДГ гр. Благоевград. 

 Съществени разминавания има и около твърденията на   

г-н Камбуров за времето на „даване” на подкуп на директора на 

Регионална дирекция по горите в размер на 10 хил. лв. В жалбата 

г-н Камбуров твърди, че първоначално са му поискани 10 хил. 

лв., които са платени от него през август месец, и веднага след 

плащането на тази сума е получил нов дневник на името на 

фирма „Пирин лес груп”. При проверката е установено, че 

удостоверението за регистрация на производствена марка на 

името на посочената фирма, е издадено на 24 септември 2012 г., 

което означава, че дневник на името на фирмата може да се 

получи и завери в РДГ Благоевград, не по-рано от същата дата. 

 Тъй като сигналът на г-н Камбуров е изпратен до 

органите на Прокуратурата и МВР, директорът на РДГ гр. 

Благоевград в момента е в отпуск, с цел да не попречи на процеса 

на разследването и установяването на фактите.  

Във връзка с гореизложеното и доколкото в резултат на 

проверката на Изпълнителната агенция по горите твърденията в 

сигнала на г-н Камбуров за даване на подкуп не са доказани, 

окончателно решение по казуса може да се вземе след 

приключване на проверките на компетентните органи на 

досъдебното производство или въз основа на влязло в сила 

съдебно решение. 

  

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО. 



Отговор на питане от Корнелия Нинова – народен представител от ПГ на 

Коалиция за България, относно политиката за държавни помощи в областта на 

земеделието през 2013г. 

  

 УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

 ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО НИНОВА, 

 

Членството на Република България в Европейския съюз в 

голяма степен определя условията за развитието на 

селскостопанския отрасъл. Общата селскостопанска политика 

има за главна цел осигуряването на приемлив стандарт на живот 

на фермерите, осигуряване на качествени храни за потребителите 

на разумни цени, запазване на традиционните за Европа 

земеделски производства и опазване на околната среда в селските 

райони. Средствата за тези приоритети се осигуряват по линия на 

европейските земеделски фондове.  

Успоредно с това, на държавите-членки се предоставя 

възможността да подкрепят своите земеделски производители с 

национални средства по начин, гарантиращ ненарушаване на 

конкуренцията на единния европейски пазар. В тази връзка 

финансирането на земеделието се осъществява за сметка и 

съобразно възможностите на държавния бюджет чрез политиката 

на държавни помощи, които, като допълнителен инструмент за 

подкрепа на отрасъла, се предоставят строго целенасочено, за 

насърчаване развитието на структуроопределящи, чувствителни и 

приоритетни области в земеделието, по приоритетни направления 

и след оценка от Европейската комисия за тяхната допустимост. 

Към тях се прибягва само при необходимост и в изключителни 

случаи. Държавните помощи не са универсален всеобхватен 



инструмент за субсидиране на земеделието - недопустимо е 

подпомагане по отношение на цена или количество продукция, 

тъй като оказването на такъв род държавна подкрепа 

представлява оперативна помощ, която е несъвместима с 

правилата на съюза за държавните помощи в земеделието. 

Съблюдавайки европейските и националните правила за 

предоставяне на държавни помощи, от 2007 г. насам 

Министерството на земеделието и храните провежда обоснована 

политика на национално подпомагане за земеделските 

производители. Отчитайки потребностите на селскостопанския 

отрасъл и значимостта на националното финансиране, за разлика 

от първите  две години на членството на Република България в 

ЕС, когато бяха разработени 2 схеми за държавни помощи, в 

периода 2009-2012 г. бяха разработени и нотифицирани пред 

Европейската комисия 21 нови схеми на държавни помощи. 

Освен това от 2009 г. насам ежегодно се предоставят минимални 

помощи de minimis в рамките на установените по Регламент 

1535/2007 прагове.  

По-конкретно, през 2010 г. на земеделските 

производители са изплатени средства по схеми за държавни 

помощи и de minimis в размер на 58 млн. 466 хил. 266 лв., а 

през 2011 г. са изплатени 91 млн. 831 хил. 318 лв., от които 

70 млн. 675 хил 658 лв. - по схеми за държавни помощи и 

21 млн. 155 хил. 660 лв. - по линия на de minimis. През 2012 г. 

са предоставени държавни помощи за около 50 млн. лв. Данните 

за 2012 г. са предварителни, тъй като не включват преотстъпения 

корпоративен данък и помощите, по които предстои плащане. 



Окончателните данни за стойността на предоставените 

помощи за 2012 г. ще станат ясни след приключване на годината, 

а очакванията са, че тя ще надхвърли значително посочените по-

горе 50 млн. лв.  

През 2013 г. ще продължат да се прилагат нотифицираните 

досега схеми, като ще  следваме принципа за осигуряване на 

равнопоставеност между секторите „Растениевъдство” и 

„Животновъдство”, като държавното подпомагане ще обхваща 

повечето подсектори на селското стопанство – говедовъдство, 

овцевъдство, свиневъдство, птицевъдство, рибовъдство, 

пчеларство, зърнопроизводство, овощарство, 

зеленчукопроизводство и др.  

При планиране и разработване на схемите за държавни 

помощи от 2009 г. насам се установи практика на сътрудничество 

между администрацията и браншовите организации от отрасъла.  

Посредством конструктивен диалог се взема предвид мнението 

на земеделските производители от една страна и се отстояват 

интересите на обществото и държавата от друга. Този диалог ще 

продължи и през следващата година. 

Земеделието притежава една особеност, отличаваща го от 

другите стопански дейности – то е пряко зависимо от 

метеорологичните и климатичните условия, от природната среда. 

Често земеделските производители търпят загуби от настъпили 

природни бедствия, неблагоприятни климатични събития, 

болести по растения и животни. Поради това, първостепенно 

място в политиката на държавни помощи в земеделието заема 

компенсирането на фермерите за претърпени щети в резултат от 

такива събития. Също в тази връзка, но и в по-широк фокус се 



предоставят средства с цел насърчаване на стопанствата към 

застраховане на продукция и имущество. Популяризирането на 

застраховането и увеличаването на неговия дял сред фермерите 

има потенциала да отвори един допълнителен резерв за 

обезщетяване на отрасъла при причинени щети и загуби от 

неблагоприятни събития, като успоредно с това се намалява 

бремето върху държавния бюджет. 

Друг основен приоритет на политиката на държавните 

помощи е, и ще бъде, повишаването на конкурентоспособността 

на българското земеделие. За изпълнението на тази цел се 

прилагат мерки с различен характер. Пряк ефект върху 

подобряването на материално-техническата база и повишаването 

производителността на фермите оказва отпускането на 

инвестиционни помощи. Съществено значение за повишаването 

на конкурентоспособността има и подпомагането на 

земеделските производители чрез предоставяне на субсидирани 

услуги за гарантиране използването на качествен посевен 

материал в растениевъдството и поддържане на високо ниво на 

развъдната дейност в животновъдството. 

Хуманното отношение към животните също е важен 

елемент на съвременната селскостопанска политика на ЕС и като 

фактор, пряко свързан с качеството и стойността на храните и 

суровините от животински произход намира отражение в по-

високите производствени разходи на фермерите. Предвид това, 

хуманното отношение към животните се превърна в приоритетно 

направление при националното финансиране на животновъдния 

сектор. Компенсирането на животновъдните предприятия в тази 

връзка подсигурява тяхната пазарна стабилност, както и 



производството на качествени храни на приемливи цени. В това 

отношение може да се посочат одобрените държавни помощи за 

свиневъдния и птицевъдния сектор, които стартираха през 

настоящата година. 

Министерството на земеделието и храните обръща 

специално внимание на популяризацията на българската 

селскостопанска продукция на външните пазари, на 

популяризацията на рентабилните сортове растения, породи 

животни, иновационни и ефективни технологии и практики сред 

българските земеделски производители. С оглед на това, 

държавно подпомагане се предоставя и за насърчаване на 

фермерите към участие в регионални, национални и 

международни изложения и панаири. 

Изброените приоритети на политиката на държавни помощи 

в земеделието подлежат на регулярна оценка, анализ и 

актуализация, и имат дългосрочен характер. За първи път, МЗХ 

въведе публично оповестяване на ефекта от държавните помощи 

чрез публикуване на междинни икономически анализи. 

Стойностните показатели на тази структуроопределяща политика 

и занапред ще следват тенденцията от изминалия тригодишен 

период, през който държавата е подпомагала земеделието с около 

четвърт милиард лева под формата на държавни помощи. 

 

 
БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО.  

  



Отговор на въпрос от Добрин Данев и Спас Панчев - народени представители от 

ПГ на КБ,  относно качество и безопасност на предлаганите в търговската мрежа 

колбаси. 

 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСЕДАТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН ДАНЕВ И ГОСПОДИН ПАНЧЕВ, 

 

По смисъла на националното и европейско законодателствo, 

Българската агенция по безопасност на храните е компетентният 

държавен орган на Република България за осъществяване на 

официален контрол, по отношение на качеството и безопасността 

на храните по цялата хранителна верига.  

  За тази цел е разработена и се поддържа система за 

официални проверки и други подходящи за обстоятелствата 

дейности, включително публично оповестяване на информацията, 

относно безопасността и риска на храните, упражняване на 

контрол върху всички етапи на производство, преработка и 

дистрибуция. Предвидените в Закона за храните мерки и санкции 

са ефективни, съразмерни и възпиращи. 

При извършване на проверки и инспекции в 

месопреработвателните предприятия, се проверяват 

Технологичните документации, произхода на суровините, 

придружителните документи, влаганите добавки и подправки, 

протоколите от лабораторните изпитвания на суровини и готов 

продукт по Вътрешна мониторингова програма. По преценка и 

при необходимост  се вземат проби за лабораторно изпитване на 

суровини и готов продукт.  

Във Вътрешна мониторингова програма за самоконтрол 

производителите включват лабораторни изпитвания на суровини, 

междинен и готов продукт за изисквания по Технологичните 



документации и Нормативните документи. Лабораторните 

изпитвания се извършват само в акредитирани лаборатории 

по международно признати методи. Правят се органолептични, 

физико-химични, биохимични и микробиологични изпитвания. 

Храните от животински произход се произвеждат  по 

разработени от производителите технологични документации, 

съгласно Наредба № 5  от 25 май 2006 г. за хигиената на храните, 

в които са описани влаганите суровини, добавки и подправки и 

технологията на производство.  

Състава на произвежданите храни, съгласно Наредба за 

изискванията за етикетиране и представяне на храните, приета с 

Постановление на Министерски съвет № 136 от 19 юли 2000г., 

задължителна се изписва върху етикета. 

При етикетирането на хранителните продукти се обявяват 

най-малко следните данни: наименование на храната, списък на 

съставките и тяхното количество,  дали съдържа генно 

модифицирани продукти, срок на трайност, условия за 

съхранение, нетно количество, адрес на производителя, държава 

производител, указания за употреба, партиден номер.  

Колбасите са произвеждат от месо от различни видове 

животни, замразено или охладено, сланина, механично 

обезкостено месо, вода или лед за хранителни цели, подправки, 

сол, сол нитритна за хранителни цели, комбинирани препарати на 

фосфатна основа, растителни протеини. В колбасите се влагат и 

оцветители, стабилизатори, консерванти, ароматизатори, които са 

в списъка на разрешените за влагане в производството на месни 

продукти, съгласно Наредба №8 от 16 април 2002г. на 

Министерство на здравеопазването и Наредба №21 от 15 ноември 

2002г. на Министерство на здравеопазването. 



Практика в целия свят е в колбасите да се замества част от 

месото със заместители на месо. Колбасите, съдържащи 

заместители не са опасни, но имат по-ниска хранителна стойност 

например: 

 -  Соевите гранули могат да заместят част от истинското 

месо. Те са разтварят във вода и се объркват в специална машина 

– кутер.  

 - Колагеновият протеин се извлича от животински 

продукти. Той може да замести 10-15 % от месото.  

 - Нитритната смес се използва в колбасите като консервант 

и за запазване на специфичният им розов цвят и е разрешена за 

влагане, съгласно Наредба №8 от 16 април 2002г. на 

Министерство на здравеопазването. 

 Или, казано с други думи, соевите гранули, колагеновият 

протеин, картофеното нишесте и др., влизат като съставки в 

произвежданите продукти. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

ДОПЪЛНИТЕЛНА ИНФОРМАЦИЯ: 

За периода 3 януари 2012 г. – 30 ноември 2012 г. 

включително, в обектите от търговска мрежа и обществено 

хранене, производствени предприятия и складове за търговия на 

едро, от инспектори на Българска агенция по безопасност на 

храните са извършили 206 хил. 621 бр. проверки в цялата страна. 

Издадени са  14 хил. 123 бр. предписания и са съставени 4 хил. 

107 бр. Актове за установяване на административно нарушение. 

Възбранени и бракувани са 159 хил. 587кг. хранителни 

продукти. 


